

## НАШИ АВТОРЫ

**Джеффри Лич** — один из выдающихся лингвистов нашего времени. Он был членом Британской академии наук, почетным профессором Университетского колледжа Лондона и Ланкастерского университета, в котором он работал с 1974 по 2001, также он являлся членом Норвежской академии наук и почетным доктором нескольких университетов. Его научные интересы включали стилистику художественного текста, грамматику, корпусную лингвистику, семантику. Огромный вклад Джеффри Лич внес в становление и развитие лингвопрагматики и теории вежливости. Свои научные идеи он изложил в 120 статьях и 30 книгах.

**Лаура Альба-Хуес** — доктор, профессор лингвистики Национального университета дистанционного образования, Мадрид, Испания. Специалист в области дискурс-анализа, лингвопрагматики и дистанционного преподавания иностранных языков. Автор одиннадцати книг, среди которых *Perspectives on Discourse Analysis. Theory and Practice* (2009, Cambridge Scholars, U.K.), *Evaluation in Context* (2014, Amsterdam: John Benjamins, в соавторстве с Дж. Томпсоном), и многочисленных статей по теории вежливости, иронии, дискурсивным маркерам и другим аспектам прагматики и дискурс-анализа. (e-mail: alba@flog.uned.es).

**Ставрос Ассимакоулос** — доктор, защитил докторскую диссертацию в Университете Эдинбурга (Великобритания). В настоящее время работает в Институте Лингвистики Университета Мальты. Сфера его научных интересов — лингвопрагматика (особенно экспериментальная прагматика и теория релевантности), семантика и философия языка. (e-mail: stavros.assimakopoulos@um.edu.mt).

**Магдалена Била** — доктор, профессор, Прешовский университет г. Прешов, Словакия. Сфера её научных интересов — сопоставительная и экспериментальная фонетика английского и словацкого языков, дискурс-анализ. (e-mail: magduska\_bila@yahoo.com).

**Газизов Рафаэль Аркадьевич** — д.ф.н., доцент, зав. кафедрой французской филологии и второго иностранного языка Башкирского госуниверситета. Сфера его научных интересов: коммуникативная лингвистика, прагмалин-

гвистика, лингвокультурология (речевое общение, коммуникативное поведение, коммуникативный этикет, категория вежливости, нормы межличностного общения). (e-mail: fund-lingua@rambler.ru).

**Беата Галахер** — доктор, независимый учёный, США. Защитила докторскую диссертацию в Колледже Брин Мар. Работала в области славянской филологии в Университете Пенсильвании, Свартморском колледже и в Военно-воздушной академии в Колорадо Спрингс. Сфера ее научных интересов — лингвопрагматика, славянское и германское языкознание, русский язык и культура, польский язык и культура, преподавание иностранных языков. (e-mail: beata.moskala@gmail.com).

**Гизатова Гульнара Фанзиловна** — аспирант, преподаватель кафедры иностранных и русского языков Уфимского юридического института МВД России. В настоящее время проводит исследование в области теории вежливости. (e-mail: gulik\_88@mail.ru).

**Джиоева Алеся Александровна** — д.ф.н., профессор факультета мировой политики МГУ имени М.В. Ломоносова, профессор МГИМО. Сфера ее научных интересов: культурная антропология, межкультурная коммуникация, синтаксис, семантика, нейролингвистика, теория и методика преподавания иностранных языков. Автор более 90 научных публикаций по культурологии, теории и практике английского языка, методике преподавания иностранных языков. Среди ее последних публикаций — *Fundamentals of Political English* (М.: МГУ, 2014) и *Англосаксонский менталитет сквозь призму английского языка* (М.: МГУ, 2014). (e-mail: alecia28@yandex.ru).

**Жельвис Владимир Ильич** — д.ф.н., профессор, профессор кафедры иностранных языков и литератур факультета русской филологии и культуры Ярославского государственного педагогического университета им. К.Д. Ушинского. Сфера его научных интересов — социоллингвистика, психоллингвистика, лингвокультурология, теория вежливости/невежливости. Среди опубликованных им книг — *Поле брани: Сквернословие как социальная проблема* (М.: Ладомир, 2001), *Эти странные русские* (М.: 2002), *Наблюдая за русскими: скрытые правила поведения* (М.: Рипол классик, 2013) (e-mail: v.zhelvis@gmail.com).

**Жукова Татьяна Сергеевна** — младший научный сотрудник Центра сравнительного права Национального исследовательского университета «Высшая школа экономики» (e-mail: tszhukova@yandex.ru).

**Иванова Светлана Викторовна** — д.ф.н., профессор, зав. кафедрой английской филологии и межкультурной коммуникации Башкирского государственного университета. Среди ее научных интересов — лингвокогнитология, лингвоконцептология, дискурс-анализ текстов СМИ, политическая лингвистика, теория текста, гендерная лингвистика (e-mail: svet\_victoria@mail.ru).

**Алена Качмарова** — доктор, профессор, Прешовский университет, г. Прешов, Словакия. Её научные интересы включают лингвопрагматику, сопоставительные исследования разговорного дискурса (американский национальный вариант английского языка и словацкий язык), теория межкультурной коммуникации. (email: alenakac@unipo.sk).

**Иоанна Кожневска-Берчинска** — доктор, профессор, кафедра русского языка, Высшая школа ТВП, Польша. Сфера научных интересов — лингвокультурология, философия языка, когнитивная лингвистика, политический дискурс, межкультурная коммуникация. Автор многочисленных публикаций как на польском, так и на русском языках, среди которых *Образ человека в континууме публицистики* (Olsztyn 2001) (e-mail: joanna.k.b@wp.pl).

**Ларина Татьяна Викторовна** — д.ф.н., профессор, профессор кафедры иностранных языков филологического факультета Российского университета дружбы народов, профессор Московского государственного лингвистического университета. Ее научные интересы включают лингвопрагматику, анализ дискурса, социолингвистику, теорию вежливости и межкультурную коммуникацию. Она автор четырех монографий, среди которых *Категория вежливости и стиль коммуникации: сопоставление английских и русских лингвокультурных традиций* (М.: Языки славянских культур, 2009) и *Англичане и русские: язык, культура, коммуникация* (М.: Языки славянских культур, 2013) (e-mail: tatiana@larina.tv).

**Дуглас Понтон** — доктор, научный сотрудник кафедры политических и социальных наук Университета Катании (Италия). Сфера его научных интересов — функциональная лингвистика, прагматика, социолингвистика, критический дискурс-анализ, политический дискурс. Среди его публикаций — монографии *Churchill and Blair: A study of wartime persuasion* (2007. Liuzzo editori, Roma), *For arguments' sake: speaker evaluation in modern political discourse* (2011. Cambridge Scholars Publishing) and a range of articles). (e-mail: dmponton@gmail.com).

**Соседова Варвара Сергеевна** — аспирант, преподаватель кафедры английского языка № 1, МГИМО. Сфера её научных интересов — лингвокультурология, когнитивная лингвистика, семантика, синтаксис, прагматика, теория и методика преподавания иностранных языков. (e-mail: english1@mgimo.ru).

**Алсина Мария Перейра де Соуза** — доктор, профессор Университета Мадейры, Португалия. Защитила докторскую диссертацию по английской лингвистике. Участвует в национальных и международных исследовательских проектах. Сфера ее интересов — дискурс-анализ, стилистика, методика преподавания английского языка как иностранного языка (e-mail: ninita@uma.pt).

**Харлова Маргарита Леонидовна** — аспирант кафедры иностранных языков филологического факультета Российского университета дружбы народов. Проводит сопоставительное исследование по выражению невежливости в американской и русской коммуникативных культурах. (e-mail: mkharlova@gmail.com).

**Чанышева Зульфира Закиевна** — д.ф.н., профессор, профессор кафедры английской филологии и межкультурной коммуникации Башкирского государственного университета. В сфере ее научных интересов — невербальная семиотика, лингвокультурология, теория перевода, лексикография, политический дискурс. (e-mail: chanyshevazz@yandex.ru).

---

---

## CONTRIBUTORS TO THIS ISSUE

---

---

**Geoffrey Leech** is one of the most eminent linguists of our time. He was a Fellow of the British Academy, an Honorary Fellow of University College London and of Lancaster University, where he was Professor of English Linguistics from 1974 to 2001, a Member of the Academia Europaea and the Norwegian Academy of Science and Letters, and an honorary doctor of several universities. He made important contributions to grammar, stylistics of literary texts, corpus linguistics, semantics, and pragmatics. He was the author, co-author or editor of over 30 books and over 120 published papers.

**Laura Alba-Juez** is currently a tenured Professor of Linguistics at National Distance Education University in Madrid, Spain. Her main areas of research are *Discourse Analysis*, *Pragmatics* and *(Computerized) Language Teaching*. Her latest book is a monographic volume in co-edition with Geoff Thompson *Evaluation in Context* (2014, Amsterdam: John Benjamins). She is also the author of the book entitled *Perspectives on Discourse Analysis. Theory and Practice* (2009, Cambridge Scholars, U.K.). She authors/co-authors nine other books, and has also published numerous articles in linguistic journals related to areas such as *Politeness Theory*, verbal irony, discourse markers, stance-taking, and the computerized oral evaluation of languages. (e-mail: alba@flog.uned.es).

**Stavros Assimakopoulos** is Senior Lecturer at the Institute of Linguistics, University of Malta. He has a PhD from University of Edinburgh (UK). His research areas are Pragmatics (especially Experimental pragmatics and Relevance Theory), Semantics and Philosophy of language and mind. (e-mail: stavros.assimakopoulos@um.edu.mt).

**Magdaléna Bilá** is Associate Professor at The University of Prešov in Prešov. Her research interests include comparative and contrastive experimental phonetics research into suprasegmentals in English and Slovak and discourse studies (e-mail: magduska\_bila@yahoo.com).

**Zulfira Chanysheva** is Professor in the Department of the English Philology and Cross-Cultural Communication at Bashkir State University. The sphere of her research comprises Nonverbal Semiotics, Cultural Linguistics, Translation Theory, Lexicography and Political Discourse. (e-mail: chanyshevazz@yandex.ru).

**Beata Gallaher** has a Ph.D. from Bryn Mawr College (USA). She has worked in the field of Slavic languages at the University of Pennsylvania and Swarthmore College, Pennsylvania, and at the United States Air Force Academy in Colorado Springs, Colorado. Her research interests include second language acquisition, particularly pragmatics, Slavic and Germanic linguistics, and contemporary Russian and Polish languages and cultures (e-mail: beata.moskala@gmail.com).

**Rafael Gazizov** is an Assistant Professor and Chair of the Department of French Philology and Foreign language teaching at Bashkir State University. His main research areas are Pragmatics (especially Theory of Politeness), Language and Culture and Intercultural communication (e-mail: fund-lingua@rambler.ru).

**Gulnara Gizatova** is a PhD student, she teaches at Ufa Law Institute of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation. Her current research is focused on Politeness phenomenon in psychological perspective (e-mail: gulik\_88@mail.ru).

**Svetlana Ivanova** is Professor of Linguistics, Chair of the Department of the English Philology and Cross-Cultural Communication at Bashkir State University. Her primary research interests include Cognitive Linguistics, Discourse Analysis (especially Media Discourse), Text Linguistics, Gender Linguistics. She has numerous publications in these fields (e-mail: svet\_victoria@mail.ru).

**Alesia Jioeva** is Professor of Linguistics at Lomonosov Moscow State University. Her main research areas are Cultural Anthropology, Semantics, Intercultural Communication, Second Language Acquisition. She is an author of over 90 publications. (e-mail: alecia28@yandex.ru).

**Alena Kačmárová** is Associate Professor at The University of Prešov in Prešov. Her research interests include pragmalinguistic research into spoken informal discourse, lexical, syntactic and pragmatic aspects of American English in comparison with the Slovak language and general intercultural context (e-mail: alena.kacmarova@unipo.sk).

**Margarita Kharlova** is a PhD student at the Peoples' Friendship University of Russia. She is doing her current research in the field of Politeness/Impoliteness Theory (e-mail: mkharlova@gmail.com).

**Joanna Korzeniewska-Berczyńska** is Professor in the Department of the Russian Language at WSZECHICA POLSKA University in Warsaw, Poland. Her main research areas are Cognitive Linguistics, Language and Culture, Political Discourse, Philosophy of Language and Intercultural Communication. He has numerous publications in these fields. (e-mail: joanna.k.b@wp.pl).

**Tatiana Larina** is Professor of Linguistics at the Peoples' Friendship University of Russia and Moscow State Linguistics University. Her main research areas are Intercultural Pragmatics, Discourse Analysis, Interactional Sociolinguistics, Theory

of Politeness, and Intercultural Communication. Her numerous publications include 4 monographs focused on politeness in English and Russian and English vs. Russian communicative styles (e-mail: [tatiana@larina.tv](mailto:tatiana@larina.tv)).

**Douglas Ponton** is Researcher in English Language at the Department of Political and Social Sciences, Catania University, Sicily, Italy. His areas of research interests are systemic functional linguistics, pragmatics, interactional sociolinguistics, critical discourse analysis, conversation analysis, ecolinguistics, political discourse analysis, Sicilian dialect and culture. His publications include monographs: *Churchill and Blair: A study of wartime persuasion* (2007. Liuzzo editori, Roma), *For arguments' sake: speaker evaluation in modern political discourse* (2011. Cambridge Scholars Publishing) and a range of articles. (e-mail: [dmponton@gmail.com](mailto:dmponton@gmail.com)).

**Varvara Sosedova** is a teacher of English at Moscow State Institute of International Relations. She is a PhD student, her current research is focused on cultural linguistics, cognitive linguistics, pragmatics, English teaching methodology). (e-mail: [english1@mgimo.ru](mailto:english1@mgimo.ru)).

**Alcina Maria Pereira de Sousa** is Professor of Linguistics at the Arts and Humanities Centre of the University of Madeira, Portugal. She holds a PhD in English Linguistics. She has been involved in research projects at both national and international levels. Her research interests include discourse analysis, stylistics and critical and creative reading in a foreign language, and she has published several articles on these topics both in journals published in Portugal and in foreign journals. (e-mail: [ninita@uma.pt](mailto:ninita@uma.pt)).

**Vladimir Zhelvis** is Professor of Linguistics in the Department of Foreign Literature and Languages at Ushinsky Yaroslavl State Pedagogical University. His main research areas are Sociolinguistics, Psycholinguistics, Theory of Politeness/Impoliteness, Language and Culture. His publications include *The Xenophobe's Guide to the Russians* (London: Oval Books, 2001/ 2004/2005/2011), a few books on language in society, and a range of articles. (e-mail: [v.zhelvis@gmail.com](mailto:v.zhelvis@gmail.com)).

**Tatiana Zhukova** is a researcher at National Research University "Higher school of economics" in Moscow. Her current research focuses on language conventions. (e-mail: [tszhukova@yandex.ru](mailto:tszhukova@yandex.ru)).